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Доля там, 
дзе воля

Бе ларуск ая 
прымаўк а

раённыя фінансы Прырода і мы

Значна больш навінаў Пра гарадок на haradok.info

http://haradok.info
**************

**************

Гарадоцкая раённая выбарчая 
камісія 29 жніўня на сваім пасяджэнні 
устанавіла колькасць выбаршчыкаў 
па Гарадоцкаму раёну, якія паставілі 
подпісы ў падтрымку вылучэння 
кандыдатаў у Прэзідэнты Рэспублікі 
Беларусь Сяргея Гайдукевіча, 
Аляксандра Лукашэнкі, Мікалая 
Улаховіча.

Менавіта за гэтых трох прэтэндэнтаў 
з васьмі прайшоўшых рэгістрацыю ў 
Цэнтрвыбаркаме збіраліся подпісы 
на Гарадоччыне. Бяспрэчным лідэрам 
з’яўляецца ініцыятыўная група А.Р. 
Лукашэнкі якая прадставіла 8229 
подпісаў за вылучэнне кіраўніка 
краіны на пяты тэрмін кіравання. 
Нагадаем, што асноўную прпацу 
па вылучэнню Лукашэнкі на пяты 
тэрмін у краіне праводзілі афіцыйныя 
прафсаюзы. З гэтых’ подпісаў толькі 
14 былі прызнаны несапраўднымі. 
Як кажуць хто б самняваўся, што 
ўлады могуць сабраць і 80% подпісаў 
усіх выбаршчыкаў. Для параўнання 

нагадаем, што ў эканоміцы раёна па 
афіцыйных даных на канец ліпеня 
было занята 9 417 чалавек, а ў раёне 
пражывала – 23 516.

У 40-70 разоў менш сабралі ў раёне 
прыхільнікі Сяргея Гайдукевіча і 
казацкага атамана Мікалая Ўлаховіча. За 
Сяргея Гайдукевіча здалі 215 подпісаў і 
несапраўдным быў прызнаны 1 подпіс, 
а за Мікалая Ўлаховіча здалі 119 з якіх 
несапраўдныя – два подпісы.

За Таццяну Караткевіч і Віктара 
Цярэшчэнку, якія таксама 
падалі подпісы выбаршчыкаў у 
тэрытарыяльныя камісіі па краіне, 
у Гарадоцкую раённую камісію 
падпісных лістоў не было пададзена.

Цяпер пратаколы раённых камісій 
перададзены ў Віцебскую абласную 
камісію, якая не пазней 5 верасня 
правядзе пасяджэнне аб выніках 
збору подпісаў у вобласці, а з 6 верасня 
па 15-е Цэнтрвыбаркам правядзе 
рэгістрацыю кандыдатаў.

л. антонаў

Гарадоцкая раённая выбарчая камісія падвяла вынікі 
устанаўлення колькасці выбаршчыкаў па Гарадоцкаму раёну, 
якія паставілі подпісы ў падтрымку вылучэння кандыдатаў 
у Прэзідэнты Рэспублікі Беларусь Сяргея Гайдукевіча, 
Аляксандра Лукашэнкі, Мікалая Улаховіча.

ПадПісаўся кожны 
трэці жыхар раёна

ПрэЗідэнская камПанія

26 жніўня адбылося пасяджэнне 
Гарадоцкага райвыканкаму аб 
фармаванні ўчастковых камісій участкаў 
для галасавання для прэзідэнскай 
кампаніі, якая фінішуе 11 кастрычніка.

У 30 утвораных участковых камісій не 
патрапіў ніводны сябар апазіцыйных 
партый, якія былі вылучаны Віцебскім 
грамадскім аб’яднаннем “Самакіраванне 
і грамадства”. Леанід Аўтухоў сябар 
Партыі БНФ не быў уключаны ў 
склад участковай камісіі участка №3 
(Савецкага), а Леанід Гаравы актывіст 
Руху “За Свабоду”, сябар БСДП(Грамада) у 
склад камісіі ўчастка №5 (Гагарынскага).

Для стварэння карцінкі пра 
альтэрнатыўнасць уключэння у камісіі 
разам з прадстаўнікамі апазіцыі не 
былі уключаны яшчэ адпаведна па 4 і 
6 вылучэнцаў ад праўладных структур 
у гэтыя камісіі. Пад час пасяджэння 
Леанід Аўтухоў звярнуўся да старшыні 
райвыканкаму Пятра Карабача з 
заклікам уключыць ва ўчастковыя 
камісіі прадстаўнікоў нацыянальна-
дэмакратычных сілаў, калі ўжо 
вызвалены палітвязні і ўлады чакаюць 
прызнання легітымнасці кампаніі, бо 
апазіцыйныя члены будуць дакладна 

выконваць выбарчае заканадаўства. 
Але члены райвыканкаму аднагалосна 
прагаласавалі за пазбаўлення 
апазіцыйных вылучэнцаў права быць 
членамі ўчастковых камісій. Пасля 
гэтага Леанід Аўтухоў на знак пратэсту 
пакінуў малую залу райвыканкама, дзе 
ішло пасяджэнне.

Дарэчы за усе прапановы Надзеі 
Буруновай па фармаванню участковых 
камісій у Гарадоцкім раёне члены 
райвыканкаму без усякіх пытанняў 
галасавалі аднагалосна.

Леанід Гаравы актывіст Руху “За 
свабоду!” мяркуе, што заганная 
практыка фармаванне камісій без 
удзелу прадстаўнікоў апазіцыі ввядзе 
да дэградацыі выбараў на Беларусі 
і пазбаўляе выбаршчыкаў права на 
свабодныя і адкрытыя выбары: “Ніхто з 
прадстаўнікоў незалежнага грамадства 
не мае магчымасці зцвердзіць, што 
падлік галасоў адбываецца адкрыта 
і галосна і пераможца набраў тую 
колькасць галасоў, якія за яго падалі 
выбаршчыкі. Пры адсутнасці апазіцыі ў 
кожнай камісіі наогул не варта траціць 
народныя грошы на псеўдавыбары”.

л. антонаў

Гарадоцкі райвыканкам прыняў рашэнне аб фармаванні ўчастковых 
камісій на прэзідэнскай кампаніі без удзелу прадстаўнікоў апазіцыі.

Улада аднаасобна 
“Падлічыць” галасы

Найлепшае месца з якога 
магчыма назіраць жыццё качак 
– гэта мост, які злучае цэнтр 
Гарадка з вул. Юбілейная і вул. 
Палявая. Раней гэта быў мост 
над плацінай, якая ўтварала  
водасховішча ў цэнтры Гарадка. 
Але ужо некалькі дзесяцігоддзяў 
ад плаціны няма слядоў. Пад 
мастом утварыўся перакат за 
якім магчыма купацца ў спёку.

Ніякага дабраўпарад-
каванага пляжу тут няма і 
наогул прыкметаў цывілізацыі 
на гэтай купалцы няма. 
Толькі перад мінулагоднімі 
“Дажынкамі” ў паветры  віталі 
мроі аб дабраўпарадкаванні 
берагоў Гаражанкі ў гэтым 
месцы. Але хмызняк тут будзе 
буяць мусіць яшчэ  не адну 
пяцігодку.

А вось качкі тут адчуваюць 
сябе вальготна. Кармавая база 
дазваляе  ім харчавацца каля 
маста і адчуваць сябе ў сваёй 
стыхіі. Толькі фотаапарат крыху 
адпужваў качак і яны імкнуліся 
сплыць уверх па цячэнню ў 
зараснік.

За адсутнасцю асаблівых 

відовішчаў у Гарадку 
восеньскімі дзянькамі магчыма 
назіраць жыццё водных птушак 
у самым цэнтры Гарадка.

л. антонаў

На пачатку восені  ў самым цэнтры Гарадка 
магчыма назіраць жыццё больш дзесяці качак, 
якія вальготна сябе адчуваюць  на Гаражанцы.

качкі ў цэнтры 
гарадка

Нацыянальны статыстычны 
камітэт апублікаваў даныя 
аб сацыяльна-эканамічным 
развіцці раёнаў за першае 
паўгоддзе 2015 года. Па гэтых 
даных фінансавыя паказчыкі 
арганізацый Гарадоцкага 
раёна пагоршыліся ў два-
тры разы. Толькі мусіць 
зменшылася стратнасць прадаж 
арганізацый раёна: калі ў 2014 
рэнтабельнасць была -2,2%, то 
ў гэтым годзе -1,1%. Але і пры 
гэтым страты прадпрыемстваў 
раёна павялічыліся з -40,7 
млрд. рублёў да -66,5 млрд. 
рублёў. Адпаведна удзельная 
вага стратных арганізацый 
дасягнула 52,3% – кожнае 
другое прадпрыемства ў раёне 
– стратнае.

За год больш чым у два разы 
– з 18,2 млрд. руб. да 37,9 млрд. 
руб. вырасла пратэрмінаваная 
дэбіторская запазычанасць. 
Гэта значыць, што пакупнікі, 
атрымаўшы прадукцыю 
гарадоцкіх арганізацый ніяк за 
яе не разлічваюцца.

Амаль на сто мільярдаў за 
год вырасла і пратэрмінаваная 
крэдыторская запазычанасць у 
раёна: з 188,4 млрд. руб. да 283,3 
млрд. руб. Пры гэтым самы вялікі 
рост адбыўся запазычанасці за 
паліўна-энергетычныя рэсурсы: 
з 11,2 млрд. да 29,8 млрд – амаль 
у тры разы.

У выніку такой фінансавай 
дзейнасці арганізацыям 
раёна ўсё цяжэй шукаць 
новыя крэдыты і займы для 
разліку па існуючых пазыках 
або набыцця расходных 
матэрыялаў. Пратэрмінаваная 
запазычанасць на крэдытах і 
займах у раёне вырасла з 17 457 
млн. руб. да 33 946 млн. руб.

Пры такім кепскім фінансавым 
становішчы ўлады арганізавалі 
рэкордны збор подпісаў за 
дзеючага кіраўніка краіны. 8215 
грамадзян раёна з “энтузіазмам” 
паставілі подпісы за вылучэнне 
Аляксандра Лукашэнкі на пяты 
тэрмін. Каб і далей ён вёў краіны 
“правільным” курсам.

леанід гаравы

Паводле афіцыйных даных арганізацыі 
Гарадоцкага раёна павялічылі запазычанасці 
розных відаў у два-тры разы ў параўнанні з 
адпаведным перыядам 2014 года.

Падзенне ў 
даўгавУю ямУ

З раніцу ў пятніцу ў двары 
па вул. Пралетарская д. 
44/2 адбываецца гандаль 
прадуктамі па нізкіх коштах.

Гандаль гароднінай 
ажыццяўляе ААТ “Рудакова” 
з Віцебскага раёна. 
Гэтае прадпрыемства 
спецыялізуецца на гародніне 
і прапануе зараз спажыўцам 
таматы і гуркі па мінімальных 
коштах: гуркі “спіна” па 6300 
руб., гуркі некандыцыйныя 
– 3000 руб., таматы “тарера” 
– 9500 руб.. Але выбар 
гародніны часам не вялікі.

З аўтамашыны “Мяскавіт” 
гандлююць свінінай і 

Кожную пятніцу да 
абеду адбываецца 
гандаль з аўтамашын 
у двары дома №44/2 
па вул. Пралетарская 
каля СШ№1. Пакупнікам 
па месцы жыхарства 
прапануецца гародніна, 
мяса, крупа, сыры 
і г.д. па коштах ад 
вытворцы.

выязны 
Пятнічны
гандаль

сэрвіс

(працяг на стар. №2)
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наша сПадчына

Здарэнне

даўгі

інвестыцыі

прадуктамі з яе: каўбасамі, 
закускамі, рулетамі і г.д.. 
Прадукты прапаноўваюцца з 
самага нізкага спектра коштаў: 
па 40-60 тысяч за кілаграм.

Прыватнае прадпрыемства 
“Смак” у куточку, каля 
Пралетарскай вуліцы, гандлюе 
крупамі, алеямі, мукой і г.д..

Да гэтага гандлю па пятніцах 
пару тыдняў назад далучыліся 
і прадаўцы з Глыбокага, якія 
раней пачалі гандляваць па 
аўторках на рынку Гарадка 
сырамі і смятанкавым маслам. 
Праўда яны завяршаюць свій 
гандаль раней усіх і ў поўдзень 
іх магчыма і не застаць. 
Глыбоцкія кошты на сыры і 
масла радуюць пакупнікоў.

л. антонаў

(пачатак на стар. №1)

Для нужд предприятия 
закупается система поения 
птиц: два комплекта для 
ниппельного поения и один 
комплект колокольных 
поилок. Финансируется 
закупка ориентировочной 
стоимостью 500 млн. рублей 
за счет собственных средств 
и банковского кредита. 
Оборудование должно быть 

поставлено до 20 ноября.
Как ранее сообщали 

«ННВ», на заседании 
облисполкома первый 
заместитель председателя 
комитета по сельскому 
хозяйству и продовольствию 
облисполкома Владимир 
Машеро сообщил, что в 
Витебской области ведется 
подготовка площадей для 

Открытое акционерное общество «Птицефабрика 
Городок» объявило тендер стоимостью 500 млн. 
рублей на поставку систем поения птиц для 
птичника, где будут содержаться индейки. 

закУПается оборУдование 
для выращивания индеек

выращивания индеек: 
«В целях обеспечения 
диетическим мясом 
цеха детского питания 
Оршанского мясо-
консервного комбината, 
а также выполнения 
заявок торговых сетей 
планируется с сентября 
начать выращивание индеек 
на базе птицефабрики 
“Городок”». 

По словам чиновника в 
год планируется получать 
2500 тонн мяса индейки.

http://news.vitebsk.cc

Па абследуемых 
організацыях у Рэспубліцы 
Беларусь на 1 верасня 
2015 ў 432 арганізацыях 
дапушчана пратэрмінаваная 
запазычанасць па 
заработнай плаце перад 
68 тыс. работнікамі. 

Сума пратэрмінаванай 
запазычанасці склала 276 
млрд. рублёў (1,4% ад 
фонду заработнай платы па 
рэспубліцы за ліпень 2015) і ў 
параўнанні з 1 жнівень 2015 г. 
зменшылася на 16,6%, або на 
55 млрд. рублёў.

Па стану на 1 верасня ў Гарадоцкім раёне 
пратэрмінаваная запазычнасць па заробках 
засталася толькі ў пяці сельгаспрадпрыемстваў: 
ААТ "Гарадоцкі льназавод", КУСГП імя Дзімітрава, 
КУСГП "Сцяпанавічы". ААТ «Гарадоцкі РАПЗ", 
КУСГП імя Свярдлова.

заПазычанасць толькі ў 
сельскагасПадарчых арганізацыях

сэрвіс

У панядзелак раніцай 
адбылося ДТЗ на скрыжыванні 
вуліц Вакзальная і Дыдышка. 
Кіроўца BMW з Глыбокага 
выехаў з другаснай дарогі 
ад касцёла на галоўную 
– вул. Вакзальную і не 
прапусціў гарадоцкі Citroen. 
У выніку бакавога ўдару былі 
пашкоджаны аўтамашыны і 
агароджа, як тратуара, так і 
прыватнага дома.

Гарадоцкае ДАІ раніцаў 
устанаўлівала абставіны 
здарэння і віну кіроўцаў 
аўтамашын. Пацярпеўшых 
людзей у ДТЗ няма.

Гэтае ДТЗ вынік усталявання 
бетоннага агароджа каля 
касцёла па вул. Вакзальнай. 
Бетоннае агароджа 
абмяжоўвае поле зроку 

кіроўцаў, якія з другаснай 
дарогі па вул. Карла Маркса 
выязджаюць на Вакзальную 
перад або пасля касцёлу.

Верагоднасць ДТЗ моцна 
узрастае, калі па Вакзальнай 
кіроўца рухаецца з хуткасцю ў 
65-70 км/г або вышэйшай.

Арганізатары дарожнага 
руху ў Гарадку абмежавалі 
хуткасць руху толькі 
на павароце па вул. 
Чырвонаармейскай 40 км/г, 
але не абмежавалі яго каля 
касцёла.

Дзеля памяншэння 
верагоднасці ДТЗ рух каля 
касцёла па Вакзальнай 
варта абмежаваць 40 км/г з 
самага пачатку ўсталявання 
бетоннага агароджа.

л. антонаў

31 жніўня пасля 8 раніцы ў Гарадку на скрыжыванні 
вуліц Вакзальная і Дыдышка адбылося дарожна-
транспартнае здарэнне з удзелам аўтамашын: 
глыбоцкай BMW і гарадоцкага Citroen. Акрамя 
аўтамашын пашкоджана і агароджа.

дтз 
на скрыжаванні 

каля 
касцёла

Паводле інфармацыі прэс-
службы Віцебскага абласнога 
ўпраўлення МУС 28 жніўня 
ў 12 гадзін у Гарадоцкі РАУС 
звярнуўся жыхар Віцебска 
1974 года нараджэння. 
Жыхар Віцебска паведаміў, 
што ў перыяд з 10 гадзін 27 
жніўня да 11.00 28 жніўня 
неўсталяваны злачынец, 
узламаўшы дзверы, 
пракраўся ў яго дачны дом, 
размешчаны ў вёсцы Лажані. 
Гэты злачынец здзейсніў 
крадзеж бензакасы, вадзяной 

помпы і лічбавага цюнэра. 
Шкода ацэнена ў 5.900.000. 
рублёў. 

Супрацоўнікамі аддзела 
крымінальнага вышука 
Гарадоцкага РАУС папярэдне 
ўстаноўлена, што злачынства 
здзейсніў непрацуючы, 
раней судзімы за разбой 
1974 года нараджэння, 
БОМЖ. Гарадоцкім аддзелам 
следчага камітэта ўзбуджана 
крымінальная справа па ч. 2 
арт. 205 КК.

т. гаражанка

У жыхара Віцебска з дачнага доміка скралі 
бензакасу, вадзяную помпу і лічбавы цюнер на 
агульную суму 5 млн. 900 тысяч рублёў.

з дачнага доміка 
скралі 

тэхнікУ

Звычай усталёўваць гэткія 
крыжы склаўся на Беларусі 
з прыходам на нашыя землі 
хрысьціянства.

Даволі часта такія крыжы 
ставілі на месцы старажытных 
паганскіх капішчаў, на 
перакрыжаваньнях шляхоў, ля 
цэркваў, побач з паселішчамі. 
Гэтая традыцыя была 
пашыраная і ў іншых краінах 
Эўропы: Ангельшчыне, Чэхіі, 
Польшчы, на Пскоўшчыне, але 
асаблівае распаўсюджаньне 
яна атрымала менавіта на 
беларускіх землях.

Пра гэты крыж краязнаўца 
Сяргей Панкрацьеў даведаўся 
гадоў дваццаць таму. Было 
вядома, што крыж быў 
закапаны ў палатно дарогі 
падчас пабудовы моста 
на вёску Шыкені. Трэба 
адзначыць, што за савецкім 
часам такі спосаб зьнішчэньня 
рэлігійных сымбаляў быў 
даволі распаўсюджаны: і крыж 
зьнішчылі, і карысьць нейкая 
ёсьць. У адну зь вясновых 
паводак дарогу размыла і 
крыж выйшаў зь зямлі, як цуд. 
Трактарам яго выцягнулі на 
ўзбочыну дарогі, дзе той доўга 

ляжаў, чакаючы свайго часу.
Дзе стаяў гэты крыж раней, 

высьветліць не ўдалося. 
Ніхто зь мясцовых жыхароў-
старажылаў так і не сказаў, 
калі ён быў зьняты са свайго 
звыклага месца. З пэўнай 
доляй імавернасьці можна 
казаць, што было гэта зроблена 
за савецкім часам, калі вялася 
зацятая барацьба з рэлігіяй і 
рэлігійнымі сымбалямі, хаця 
ніякіх сьведчаньняў і сьведкаў 
гэтай падзеі не захавалася. 
Затое побач з крыжам 
захавалася вялікая камлыга 
з салярнымі знакамі – гэтак 
званымі стрэламі Перуна, 
аналіз помніку гісторыі 
праводзіў супрацоўнік 
мясцовага краязнаўчага 
музэю, у экспазыцыях якога 
можна азнаёміцца з анатацыяй 
досьледу.

Перш як усталяваць 
крыж, трэба было абраць 
адпаведнае месца, зрабіць 
пясчаную падсыпку, 
пастамэнт, а дзеля наданьня 
ўстойлівасьці сканструяваць 
пэўнае паглыбленьне – 
усё гэта было зроблена. З 
дапамогай тэхнічных сродкаў 

крыж усталявалі. Месца 
упарадкоўваецца, наперадзе 
ўладкаваньне паганскай 
камлыгі з салярнымі знакамі.

Вядомы віцебскі краязнаўца 
Міхась Паўлаў, які, дарэчы, 
таксама паходзіць з 
Гарадоччыны, з гэтых 
жа мясцін, патлумачыў, 
навошта было ўсталёўваць 
гэты крыж і ў чым ягоная 
гістарычная каштоўнасьць: 
«Тут якраз перакрыжаваньне 
старажытных шляхоў. Адзін 
зь іх ішоў зь Віцебску на 
Полацак і быў вядомы ажно з 
12 стагодзьдзя. Пра гэты факт 
я даведаўся з кнігі знанага 
дасьледчыка віцебскай і 
смаленскай зямлі Леаніда 
Аляксеева. 

Менавіта на такіх пера-
крыжаваньнях гэткія 
каменныя крыжы раней і 
ўсталёўваліся. Гістарычная 
каштоўнасьць гэтага 
знаку бясспрэчная. 
Выкарыстоўвацца ён мог і як 
абярэг, і ў нейкіх рытуальнах 
мэтах. А з улікам таго, што 
побач з крыжам знойдзеная 
дахрысьціянская камлыга з 
салярнымі знакамі, можна 
меркаваць, што недзе побач 
некалі было паганскае капішча. 
Карацей кажучы, месца 
гістарычнае, рытуальнае, 
знакавае».

віцебская вясна

У Гарадоцкім раёне блізу вёскі Янова намаганьнямі 
віцебскага краязнаўцы Сяргея Панкрацьева, 
які нарадзіўся і вырас у гэтай вёсцы, на 
перакрыжаваньні старых дарог усталяваны 
высечаны з валуна вялізны крыж-абаронца.

старажытны сымбаль 
вернУты ва ўжытак

Лідзіруюць па колькасці 
прадпрыемстваў-даўжнікоў 
па-ранейшаму Мінская і 
Віцебская вобласці - 202 і 
158 адпаведна. Гэтыя рэгіёны 
займаюць першыя месцы і 
па сумах пратэрмінаванай 
запазычанасці – 124,2 і 89,3 
мільярдаў рублёў адпаведна. 
З’явілася запазычанасць у 
адной арганізацыі Брэсцкай 
вобласці, у Гомельскай 
вобласці – 4, а ў г. Мінску такіх 
арганізацый 8.

Па стану на пачатак жніўня ў 

Гарадоцкім раёне па афіцыйнай 
інфармацыі разлічылася 
з пратэрмінаванай 
запазычанасцю па заробках 
будаўнічая арганізацыя ДКУБП 
"Гарадоцкая ПМК-51", якая 
чатыры месяцы да гэтага не 
магла з ёй разлічыцца. 

Сярод раёнаў Віцебскай 
вобласці найбольшая 
запазычанасць па колькасці 
арганізацый у Мёрскім раёне 
– 17, Талачынскім, Глыбоцкім – 
па 13, Шумілінскім – 11.

л. антонаў
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наша ўлада

Бессменный президент 
Беларуси сам не единожды 
твердил, что наелся этой власти. 
Но документы на регистрацию 
подал, хотя и под самый занавес, 
будто спохватился: да у нас же 
выборы 11 октября!

Итак, за месяц до 
этой даты Центральная 
комиссия зарегистрировала 
действующего руководителя 
государства и трех его 
конкурентов, которых 
критики нынешней системы 
чаще называют спарринг-
партнерами властей.

Успешных стратегий у 
оппозиции пока не было

В самой риторике Короткевич 
на регистрации чувствуется 
ответ недоброжелателям: вот, 
чтобы не упрекали, что у меня 
беззубая позиция. Но бомбить 
обладательницу кандидатского 
удостоверения № 1 все равно 
будут. Ее в лагере титульной 
оппозиции хотя и подвергли 
остракизму, но продолжают 
воспринимать как вызов.

Если смотреть шире, то 

речь идет о конфликте двух 
стратегий. Есть, условно говоря, 
путь Николая Статкевича 
(недавно помилованный 
политзаключенный провоз-
гласил план жесткого 
противодействия режиму). 
И есть путь Короткевич (или, 
скорее, как считают многие, 
стоящего за ней лидера 
кампании «Говори правду» 
Андрея Дмитриева) — с опорой 
на лозунг мирных перемен.

Второй путь критики ГП 
трактуют как конформистский 
и даже предательский с точки 
зрения борьбы с диктатурой. 
Действующих лиц этой команды 
считают марионетками режима, 
видят за ними руку спецслужб.

В свою очередь, идеологи 
мирного пути говорят, что 
за счет реалистичной, а не 
радикальной стратегии, через 
повышение узнаваемости в 
массах и наведение мостов с 
частью правящего класса можно 
будет встроиться в процесс 
перемен, когда они начнутся. 
Полные же маргиналы, мол, так 

и останутся маргиналами.
На сегодня ни одна из 

стратегий не может похвастаться 
реальными завоеваниями. 
«Уставший» Лукашенко 
довольно легко решает задачу 
своего переизбрания в чисто 
технической плоскости. 
За минувшие двадцать лет 
власти хорошо постарались, 
чтобы оппозиция перестала 
быть реальным игроком на 
внутреннем поле.

И действительно, 
нынешнее размежевание 
в этой среде (которое 
иногда красиво называют 
переформатированием) идет 
де-факто лишь по степени 
радикализма риторики, 
выяснения, кто более нравствен. 
Хорошо, пусть те — не 
настоящие оппозиционеры, но 
на что способны вы, настоящие? 
Ноль у тех и других.

По-прежнему работает на 
власть и украинский фактор, 
который отпугивает обывателя 
от перспективы крутых 
перемен. Потому на Площадь 
11 октября никто у нас пока 
открыто не зовет.

Задуманная же Статкевичем 
и соратниками серия уличных 
мини-акций хоть и выглядит 

вызовом для властей, 
стремящихся избежать особой 
жесткости, вряд ли серьезно 
изменит политический сюжет 
ближайших недель. Впрочем, 
и сами оппозиционеры видят 
задачу-минимум лишь в том, 
чтобы не дать вождю режима 
заработать сносную оценку 
этой избирательной кампании 
от Запада.

Ну а «усталый» Лукашенко 
убежден, что должен и впредь 
держать страну, чтобы ее 
не пустила прахом «пятая 
колонна».

реальных лидеров высветит 
время «ч»

Другой вопрос — сколько 
процентов выпишут милой 
даме. Не факт, что Лукашенко, 
мало склонный к тонкой игре 
на внутреннем поле, решился 
на некий эксперимент в духе 
управляемой демократии — с 
созданием ниши для карманной 
оппозиции, пропуском в 
парламент в следующем году 
толики отфильтрованных 
мягких оппонентов.

Впрочем, Дмитриев 
подчеркивает, что для ГП 
парламентские мандаты 
не самоцель, главное — 
быть в форме, оказаться 

востребованными к моменту, 
когда все начнется.

Да, а когда начнется? Главный 
враг Лукашенко — экономика. 
После выборов, скорее всего, 
придется идти хотя бы на 
полуреформы — просто чтобы 
дали кредиты. Белорусы будут 
вынуждены сполна заплатить 
за пока примороженный 
экономический кризис. Градус 
недовольства повысится.

Белорусская модель в 
нынешнем виде вряд ли 
способна продержаться больше 
нескольких лет. Дальше с 
большой вероятностью пойдут 
тектонические сдвиги.

В конце концов, остается 
открытым и вопрос о 
физическом ресурсе 
бессменного президента.

И вот когда «все начнется», 
народ, пожалуй, будет готов 
слушать не отфильтрованных 
кандидатов, а реальных 
лидеров. И тогда будет ясно, 
чья стратегия сработала. Или 
— ничья не сработала, и тогда 
ситуацию разыграют в свою 
пользу те, кто вообще сейчас в 
тени.
(сокращено)

александр класковский
http://naviny.by

«Лукашенко устал, ему надо дать отдохнуть. Так 
будет лучше для всех», — заботливо сказала 
Татьяна Короткевич, получив 10 сентября в Центр-
избиркоме кандидатское удостоверение № 1.

лУкашенко Устал, но не Уходит

Доўгатэрміновыя назіральнікі 
“Права выбару-2015” 
паведамляюць, што склад УВК 
сфарміраваны з беспрэцэдэнтна 
малым прадстаўніцтвам апазіцыі 
ў параўнанні з прэзідэнцкай 
выбарчай кампаніяй 2010 
года, а таксама парламенцкай 
выбарчай кампаніяй 2012 года. 
У параўнанні з гэтымі двума 
выбарчымі кампаніямі і без 
таго мізэрнае прадстаўніцтва 
апазіцыі скарацілася яшчэ 
больш. Уключэнне ў склад УВК 
сябраў апазіцыйных партый і 
грамадскіх аб’яднанняў маюць 
адзінкавыя выпадкі.

Змены ў Выбарчы кодэкс, 
якія адбыліся ў 2013 годзе, не 
прадухілілі няроўнага допуску 
палітычных сіл да ўдзелу ў працы 
УВК. Абсалютнай большасці 
вылучаных ад апазіцыі 
прадстаўнікоў было адмоўлена 
ва ўключэнні ў склад УВК. Тым 
часам прадстаўнікі праўладных 
палітычных партый і арганізацый 
уключаліся ў 79-95% выпадкаў.

Судовае абскарджанне 
рашэнняў пра ўтварэнне УВК не 
з'яўляецца эфектыўным сродкам 
задавальнення законных 
інтарэсаў палітычных партый, 
паколькі суды не разглядаюць 
гэткія скаргі аб'ектыўна і ніколі 
не прымаюць рашэнні пра 
перагляд складу камісій. Пра 
гэта сведчыць шэраг судовых 
працэсаў, ініцыятарамі якіх 
стала Партыя БНФ, дзе пакуль 
ні ў адным з разгледжаных 
выпадкаў судовае рашэнне не 
было на карысць прадстаўнікоў 
апазіцыйнай партыі.

Адзін з каардынатараў кампаніі 
назірання “Права выбару-2015”, 
каардынатар Руху "За Свабоду" 
па Магілёўскай вобласці Алесь 

Сілкоў паведамляе, што ад 
кампаніі назірання ў склад УВК 
(як ад палітычных суб’ектаў, 
так і шляхам збору подпісаў) 
вылучалася 374 прадстаўнікі.

"Нажаль улада ў чарговы раз 
пайшла на неўключэнне апазіцыі 
ў склад УВК. Гэта развязвае 
ёй рукі і не дазваляе апазіцыі 
кантраляваць, як адбываецца 
праца гэтых камісій. Усяго ад 
нашай кампаніі ў склад камісій 
патрапіла шэсць чалавек – 3 

ад БСДП, 2 ад Партыі БНФ і 1 ад 
ГА БНФ “Адраджэньне”. З усёй 
дэмакратычнай апазіцыі ў УВК 
прайшло ўсяго 32 чалавекі! 
Зразумейце, што ў параўнанні з 
агульнай колькасцю сябраў, якія 
будуць працаваць у камісіях – 66 
941 чалавекі апазіцыя зноўку 
незаўважная!" – гаворыць Алесь 
Сілкоў.  

Сілкоў таксама паведамляе 
што ў некаторых выпадках 
УВК не былі сфарміраваны ў 
максімальным складзе і прычын 
неўключэння ў склад гэтых 
камісій прадстаўнікоў апазіцыі 
не было. Таксама ні ў адной з 
УВК няма двух прадстаўнікоў 
апазіцыйных арганізацый.

Кампанія па назіранні за выбарамі “Права выбару-
2015” падрыхтавала трэцюю прамежкавую 
справаздачу па выніках выбарчай кампаніі, 
якая ахоплівае этап фарміравання ўчастковых 
выбарчых камісій (УВК).

Участковыя бУдУць без 
УдзелУ аПазіцыі

Белорусы ошеломлены 
постановлением прави-
тельства под «сатанинским 
числом». Отныне, следуя 
постановлению №666, 
практически каждую 
партию ввозимого товара 
импортеры должны отдавать 
на санитарно-гигиеническую 
экспертизу. Очевидно, 
покупателей ждет рост цен на 
заграничные товары.

«Постановление нап-
равлено на обнищание и так 
бедного населения...».

«Импортерам лучше приос-
тановить свою деятельность 
и довести ситуацию до 
абсурда!». 

И это лишь толика 
высказываний из 
взрывоопасной лавы 
обсуждений нововведения.

«власти создают угрозы 
жизни и здоровью 
обыкновенных людей»

Пока импортеры выясняют, 
как им выживать в этих и 
так далеких от нормального 
существования реалиях, 
экономист Ярослав Романчук 
у себя в Фейсбуке на пальцах 
объясняет, что стоит за 
постановлением Совмина 
Беларуси под дьявольским 
номером 666 (от 6 августа 
2015 года, вступило в силу 28 
августа).

«Этот документ 
вводит обязательную 
дополнительную госу-
дарственную санитарно-
гигиеническую экспертизу 
продукции зарубежного 
произ-водства. В этом 

документе, как в зеркале, 
отражается вся суть 
белорусской власти.

Первое. Правительство 
Беларуси нарушило правила 
Таможенного союза, введя 
барьер для товаров из третьих 
стран, растаможенных не 
в Беларуси. Фактически 
постановление № 666 
ставит крест на свободе 
перемещения товаров в 
рамках ЕАЭС. Этот документ 
– типичная мера нетарифного 
регулирования торговли, 
которая противоречит 
сути Таможенного союза. 
Беларусь наверняка нарвется 
на встречные санкции со 
стороны России и Казахстана. 
Таким образом, Беларусь 
сама начала очередную 
торговую войну. Зачем? 
Ради неконкурентных, 
архаичных, неразворотливых 
белорусских госпред-
приятий?

второе. Правительство 
Беларуси в очередной раз 
показало свое пренебрежение 
и презрение белорусским 
бизнесом. В нарушение 
Директивы № 4 «дьявольское» 
постановление № 666 было 
принято без консультаций 
с бизнес-сообществом, без 
диалога с импортерами и 
всеми теми, кто производит в 
Беларуси товары и услуги.

третье. Правительство 
Беларуси заставляет 
производителей товаров и 
услуг повышать цены. Новая 
бюрократическая процедура 

Постановление Совета Министров №666: «Оче-
редное законодательное безумие – против импор-
теров и потребителей. Кто же изгонит беса из 
белорусских коридоров власти?».

сПлошная 
чертовщина 

для белорУсов

(працяг на стар. №4)
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кУПляйце беларУскае!

 адУкацыя

– это деньги, время и нервы для 
бизнеса. Значит, это более высокие 
цены для потребителей.

четвертое. Правительство Беларуси 
в очередной раз удобрило почву для 
коррупции. Выдача сертификатов, 
оценка их качества – это «золотое» 
дно для чиновников, контролеров и 
бюрократических «шлагбаумов».

Пятое. Правительство Беларуси 
поставило под угрозу импорт в 
Беларусь высокотехнологичных 
товаров, в том числе лекарств. 
Тем самым власти не только 
обрекают Беларусь на еще большее 
технологическое отставание, но и 
создают угрозы жизни и здоровью 
обыкновенных людей, которые 
не смогут купить в магазинах 
необходимые лекарства, препараты 
или компоненты.

шестое. Правительство еще раз 
доказывает, что оно не является 
надежным партнером ни бизнеса, ни 
инвесторов, ни потребителей. Слова 
о поддержке малого и среднего 
бизнеса, неизменности правил игры, 
стабильности законодательства, 
открытости и повышении 
конкурентоспособности товаров 
– пустая болтовня и треп. В такой 
ситуации у серьезных кредиторов, 
естественно возникают сомнения о 
надежности партнера.

седьмое. Правительство Беларуси 
еще раз доказало незнание 
экономической теории и истории. 
Малая открытая экономика в условиях 
рецессии, структурного и системного 
кризиса спасается исключительно 
благодаря резкому расширению 
сферы свободы. Постановление № 666 
– это очередной поражение свободы, 
расширение власти распорядителей 
чужого.

восьмое. Правительство Беларуси 
обрекает страну на еще более глубокую 
рецессию, еще более низкий уровень 
жизни, еще большую технологическую 
отсталость. Постановление № 666 от 6 
августа – сплошная чертовщина для 
белорусов. Кто же изгонит беса из 
белорусских коридоров власти?»

два сценария
На этот вопрос, заданный Ярославом 

Романчуком, может быть дан 
неожиданный ответ. Не исключено, 
что в роли экзорциста выступит 
Александр Лукашенко.

Все-таки в стране идет очередная 
политическая кампания под 
названием «президентские выборы». 
Раньше она сопровождалась ростом 
зарплат. Сегодня этого нет и близко: 
экономика, доведенная до ручки 
совместными усилиями Лукашенко и 
правительства, не позволяет.

Значит, надо искать более дешевые 
способы повысить популярность 
главы государства. И почему бы 
«злым боярам» не издать ради этого 
дурацкое постановление, которое 
«добрый царь» потом возьмет и 
объявит недействительным, набрав 
при этом очки в глазах электората?

Впрочем, это оптимистический 
сценарий. Есть и пессимистический: 
никто не будет отменять/изменять 
постановление № 666. Чем дольше 
длится правление Лукашенко, тем 
меньше он считает необходимым 
заигрывать с населением Беларуси. 
Сказано же вам: «Давайте поживем на 
своем, что в наших магазинах есть».

Совмин, издав непопулярный 
документ, принял на себя львиную 
долю негатива. Но «спасибо» за 
постановление № 666 надо, в 
первую очередь, сказать Александру 
Лукашенко. Правительство лишь 
выполнило его указание.

Илья горин 
http://gazetaby.com

Гэтая канцэпцыя ўзгадалася на 
мінулым тыдні, калі тэлеканалы паказалі 
паездку Лукашэнкі па Берасьцейскай 
вобласьці. Галоўны мэсыдж ягонай 
камунікацыі зь мясцовым людам быў 
у пэўным сэнсе нечаканы. Звычайна 
ў ходзе выбараў палітыкі абяцаюць 
электарату залатыя горы. У ранейшыя 
часы і Аляксандар Лукашэнка 
задобрываў народ павышэньнем 
заробкаў і пэнсіяў. А цяпер — 
калі тое бачылі? — ён вядзе сваю 
агітацыйную кампанію пад лёзунгам 
самаабмежаваньняў. Прэзыдэнт 
фактычна заклікае беларусаў 
прыцішыць жаданьні, абмежаваць 
спажываньне, купляць беларускае, 
адпачываць на радзіме.

Лукашэнка нарэшце знайшоў 
цудадзейны рэцэпт выхаду з крызісу:

«Давайце пажывём на сваім, што ў 
нашых крамах ёсьць, і адпачнем гэтыя 
гады ў сябе ў Беларусі. Ня будзем 
вывозіць валюту... Мы не павінны 
купляць па імпарце тое, што вырабляем 
самі... Навошта даляр? Купіць імпартнае і 
паехаць у Эгіпет адпачыць? Перажывём. 

Вазьміце Белавескую пушчу — духаты 
ніякай, выдатнае паветра. Браслаўскія 
азёры. Азёр хапае, зьмялела трохі, 
але вады хапае. Адпачнем як-небудзь 
у гэты цяжкі час дома... Давайце наша, 
беларускае паносім! Будуць спажываць 
10 млн чалавек і тыя 2 млн, якія праз нас 
пастаянна рухаюцца, дык і прадаваць 
за межы краіны застанецца зусім нічога 
— праблем ня будзе».

І загадаў, каб дапушчальны ўзровень 
імпарту на рынку быў 10%, бо трэба 
захаваць канкурэнцыю.

Можна ўзгадаць, што сам Лукашэнка 
ня вельмі кіруецца тымі парадамі, якія 
раздае суграмадзянам. Адпачываць 
любіць за мяжой. Катаецца на лыжах 
ці то ў Сочы, ці ў Аўстрыі, ці ў Сэрбіі 
(пакуль не ўвялі візавыя абмежаваньні 
на паездкі ў эўрапейскія краіны). Год 
таму ён сумясьціў працоўны візыт 
у Аб’яднаныя Арабскія Эміраты з 
адпачынкам. Памятаеце той гістарычны 
хакейны матч каманды прэзыдэнта 
Беларусі з «камандай вэтэранаў хакею 
Эміратаў», у якім Коля забіў два галы ў 
вароты суперніка?

Дый носіць Аляксандар Рыгоравіч 
зусім не беларускае. Якраз у той самы 
момант, калі ён заклікаў суграмадзян 
купляць беларускае, пільныя блогеры 
заўважылі на руцэ кіраўніка дзяржавы 
гадзіньнік маркі Vacheron Constan-
tin Geneve коштам 15–20 тысяч 
даляраў. Нядаўна, 16 жніўня, калі 
Лукашэнка разам з сынам і камандай 
набліжаных асобаў выбіраў бульбу ў 
сваёй рэзыдэнцыі, на ім былі шорты 
амэрыканскай фірмы, ён быў абуты 
ў амэрыканскія «Кроксы». А яшчэ 
носіць рэмень маркі Hermes, і ровару 
аддае перавагу італьянскаму, а не 
вытворчасьці «Мотавела».

Калі ж разважаць з чыста эканамічнага 
гледзішча, то арыентацыя на ўнутраны 
рынак беларускую вытворчасьць не 
ўратуе. Эканоміка Беларусі мае высокую 
ступень адкрытасьці — доля экспарту 
тавараў і паслуг у ВУП перавышае 
60%. Таму, нават калі забараніць 
імпарт і прымусіць усё насельніцтва 
купляць толькі беларускія тавары, 
гэта ня выведзе краіну з крызісу. Ужо 
ня кажучы пра тое, што эканамічная 
аўтаркія не дапамагла яшчэ ніводнаму 
народу. Паглядзіце на досьвед той жа 
Паўночнай Карэі. Так што ідэя чучхэ ў 
Беларусі, у адрозьненьне ад кавуноў 
у прэзыдэнцкім агародзе, наўрад 
ці прыжывецца. Ня той сацыяльны 
клімат.
(скарочана)

валер карбалевіч
“радыё свабода”

Заснавальнік паўночнакарэйскай кіроўнай дынастыі, «Вялікі 
Правадыр і Настаўнік» таварыш Кім Ір Сэн у 1950–1960-х гадах 
прапанаваў свайму вернаму народу дзяржаўную ідэалёгію 
пад назвай «чучхэ». Галоўным элемэнтам гэтай ідэалягічнай 
канструкцыі быў пастулят пра «апору на ўласныя сілы», курс на 
самаізаляцыю, эканамічную і палітычную аўтаркію. Ні да чога 
добрага гэта не прывяло, КНДР пэрыядычна зазнае голад, але 
народ задаволены і моцна любіць ужо трэцяга Кіма з слаўнай 
дынастыі.

беларУскае чУчхэ

Инга сакута, работала учителем 
белорусского языка в Мостах:

«В 2008 году я окончила университет с 
красным дипломом и по распределению 
попала в среднюю школу в Мостах. 
Больше всего в работе учителем 
мне нравилось общаться с детьми, 
видеть, как они меняются. Я старалась 
уделять больше внимания ребятам 
из так называемых неблагополучных 
семей. Есть такой стереотип, что их 
невозможно научить, им ничего в жизни 
не надо. Но это не так. Просто эти дети 
запущенны, с ними, как правило, никто 
не занимается. Помню, одному из таких 
учеников я поставила 8 баллов за то, как 
он рассказал стихотворение наизусть. 
Гудел весь класс, мол, это первая 
восьмерка в его жизни, он никогда 
раньше ничего не учил. После этого было 
заметно, что он стал чаще готовиться к 
урокам. Конечно, талантливые ученики 
радуют особенно. Я готовила призера 
областной олимпиады по белорусскому 
языку, это была моя отдушина.

Самый негативный момент в работе 
учителя — это бумажная волокита. По 
сути, в Беларуси следят не за тем, как ты 
учишь детей, а как ты в журнале записал 
тему. И если слово «старонка» ты сократил 
«стар», а не «стр», тебя могут лишить 
премии. Классного руководителя могут 
оставить без надбавки, если дети не 
питаются в школьной столовой. Кроме 
того, следят за средними показателями 
по успеваемости. Я не вижу, в чем смысл 
было вводить 10-бальную систему, если и 
сейчас, и раньше заставляли дотягивать 
оценки. Школе нужно, чтобы было как 
можно больше учеников с баллами от 6 
до 10. Как и в советское время, главное 
— показатели.

Еще одна проблема — дети не тянутся 
к знаниям. В любом книжном магазине 
продаются сборники сочинений, 
решебники задач. Происходит отупление 
нации, а государство закрывает на это 
глаза. Дети теряют умение критически 
мыслить. Сложно заставить прочитать 
даже повесть, я уже не говорю про 
роман. В чем тогда смысл образования?

И, кроме того, преподаватели, конечно, 
недовольны зарплатами. Учителю 
начальных классов оплачивают ставку 
за класс из 30 человек. Получается, 
учитель может выделить ученику только 
1,5 минуты за урок.

И, последнее — работа учителя не 
ценится ни учениками, ни родителями, 
ни государством. Школьник может 
тебя обозвать на уроке, и ты ничего не 
сделаешь. Родители чаще всего говорят, 
что их ребенок прав, перекладывают 
вину за его воспитание на школу.

Мне нравилась работа в школе, но при 
таких условиях я вряд ли когда-нибудь 
вернусь туда обратно». 

алексей кириенко, работал учителем 
иностранного языка в Могилевском 
районе:

«По образованию я — историк, но 
в школе мне пришлось преподавать 
английский язык, потому что не хватало 
специалистов. Я окончил гимназию с 
углубленным изучением английского, 
бывал за границей, поэтому на 
предложение директора преподавать 
иностранный язык, согласился. Мне 
очень нравился мой коллектив, 
было много молодых специалистов. 
Правда, они, как и я, там временно: 
распределение отработали — и прощай, 
школа. Ученики мне тоже нравились, 
попроще, чем в городе. Ведут себя 

спокойно, в деревне у учителя больший 
авторитет. С другой стороны, учебная 
база в сельских школах гораздо ниже, 
чем в городских — не хватает техники 
и материалов, чтобы проводить 
интерактивные уроки.

Главная проблема для молодых 
специалистов в нашей системе 
образования — это распределение. 
По сути, ты не можешь выбрать, где 
работать. Вместо того, чтобы привлекать 
зарплатой, хорошими условиями труда, 
жильем, используют административный 
ресурс: мол, соглашайся на Могилевский 
район, иначе поедешь в Хойники.

Зарплата у меня была примерно 150 
долларов — это на ставку, без классного 
руководства. И никаких перспектив, 
чтобы улучшить финансовое положение. 
У меня была коллега, которая всю жизнь 
отработала учителем, ушла на пенсию 
и получает теперь примерно те же 
150 долларов. Поэтому пока зарплата 
учителя не будет равна средней зарплате 
по стране, молодые специалисты 
будут убегать из школы сразу после 
распределения. И еще об отношении к 
учителям. В райисполкоме мне сказали: 
гуманитариям жилье не положено. Я так 
и ездил два года на работу из Могилева.

А вообще белорусские учителя — 
очень зависимые от администрации 
люди. Профсоюзные комитеты вообще 
не работают. Учителей заставляют и 
двор мести, и ремонт в школе делать, 
и подписи за Лукашенко собирать. 
Откажешься – лишат премии, не продлят 
контракт. Принципиальных людей в этой 
системе очень мало.

Именно поэтому молодые люди 
вроде меня ищут другие перспективы 
сразу после окончания срока 
распределения».
(сокращено)

адарья гУштын
http://naviny.by

Накануне нового учебного года Naviny.by поговорили с 
молодыми учителями, которые ушли из школы сразу после 
окончания распределения.

ПочемУ Учителя Уходят из 
школы?

(пачатак на стар. №3)

наша ўлада


